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برنامه ای برای گران شدن 
بنزین وجود ندارد

وزیر کشور درباره برنامه وزارت کشور 
برای کنترل تجمعات اعتراضی که در 
برخی نقاط کشور بر سر مساله آب یا 
حقوق ها برگزار می شود، گفت: تلاش 
همکاران ما این است که درباره تجمعاتی 
که خواسته بحقی دارند، زمینه اقناع 
سازی انجام دهند و مسئولان مربوطه 
در بین کسانی که خواسته ای دارند، 
حضور یابند و آن دسته از خواسته های 
تجمع کنندگان را که قابل رفع است، 
رفع نمایند و آنهایی که الان مجموعه 
امکانات دولت برای جبران آنها کفایت 
نمی کند را در دستور بررسی و رفع در 
زمان قابل قبولی قرار دهند و مواردی هم 
که قابل عمل نیست یا توقعاتی شدنی 
نیست را توجیه نمایند. احمد وحیدی 
اظهار کرد: در این زمینه موضوع اول ما 
این است که بیشتر اقناع سازی شود و 
عزیزان بدانند که مشکل و حرف شان 
شنیده شده و آنها که قابل بررسی و دنبال 
کردن است در سیر قرار گرفته است. وزیر 
کشور همچنین در پاسخ به این پرسش 
که آیا قرار است بنزین گران شود؟ با بیان 
اینکه »بنزین گران نخواهد شد« تصریح 
کرد: فعلا قراری برای گران شدن بنزین 

وجود ندارد.

سـرمقــاله

اعتراضات نمایندگان مجلس نسبت به برخی وزرای دولت 
به ویژه آنچه در خصوص وزیر کار اتفاق افتاد مبین آن است که 
جریان اصولگرا و به بیان بهتر اصولگرایان تندرو هیچ طرح، برنامه، 
دستور العمل و نقشه راهی برای اقتصاد کشور نداشته و ندارند 
که فی الواقع اگر می داشتند آثار آن به تدریج باید هویدا می شد. 
واقعیت امر بر آن است که اعتراضات و انتقادات به دولت به واسطه 
مشکلات و مسائل اقتصادی از یک جهت درست است. از این 
جهت که هیچ تغییری در وضعیت اقتصادی کشور ظرف چند ماه 
گذشته به وجود نیامده است. لذا از این بابت حق با مجلسیان است 
که هیچ تغییری در وضعیت اقتصادی به وجود نیامده است. البته 
نه تنها هیچ تغییری به وجود نیامده بلکه تورم بالاتر رفته، گرانی 
و کمبودها بیشتر شده است. اما نکته مهم آن است که مجلس 
یازدهم می خواهد چه راه حلی فرا روی دولت قرار دهد؟ به بیان 
ساده تر مجلسی ها هیچ راه حلی عملی و رسمی پیش پای دولت 
رئیسی نمی گذارند. آقای رئیسی باید چه کاری انجام می داده که 
نکرده تا وضعیت اقتصادی بهتر شود؟ ایشان چه اقدامی را انجام 
داده که نباید انجام می داد که وضع اقتصادی بهتر می شد. واقعیت 
این است که مجلسی ها جز انتقادات مکرر هیچ هنر دیگری ندارند. 
مجلسی ها نه در دولت آقای روحانی هنری داشتند و پیشنهاد و 
طرحی ارائه می دادند و نه در دولت آقای رئیسی. به صرف انتقاد 
و تهدید که این وزیر و آن وزیر را استیضاح می کنیم نمی توان 
کارنامه عملکردی برای خود درست کرد. عملکرد مجلس به جز 
مشتی تبلیغات سیاسی هیچ اثری مطلوب صددرصدی دیگری 
نداشته است. مجلس به جای شعارهای تو خالی اما پر طمطراق 
باید راه حل نشان می داد. واقع مطلب آن است که اکثرمجلسیان 
به جز شعار هیچ چیز دیگری ندارند. وقتی دولت نمی تواند یک 
بشکه نفت صادر کند و اگر هم صادر کند به واسطه تحریم ها پول 
آن را نمی تواند به کشور باز گرداند؛ وقتی در نتیجه سیاست های 
غلط کشاورزی به جای صادرات صیفی جات، میوه و تره بار در 
محصولات کشاورزی مان سم صادر می کنیم دولت رئیسی قرار 
است چه کار کند. بنابراین از یک جهت مجلس درست می گوید 
هیچ تغییر و بهبودی در وضعیت اقتصادی کشور به وجود نیامده 
است. اما آنچه مجلس نمی گوید، یا نمی خواهد بگویدآن است که 
آیا امکان پذیر است بدون آنکه تغییری در سیاست های کلان 
کشور به وجود  آید تغییر و بهبودی در وضعیت اقتصادی حاصل 

شود؟ این نکته ای است که جای تامل دارد.

هنر مجلس فقط انتقاد نیست

معرفی سفیر ایران در یمن، به زودی 
وزیر امور خارجه کشورمان در حاشیه مراسم 
گرامیداشت یاد شهید حسن ایرلو در محل وزارت 
امور خارجه گفت: به زودی سفیر ایران در یمن 
تعیین و به این کشور معرفی می شود. حسین امیر 
عبداللهیان اظهار کرد: سرنوشت یمن بایستی با 
مشارکت همه طرف های یمنی تشکیل شود. وی 
با بیان اینکه ما مخالف هرگونه تجزیه کشورهای 
منطقه و کشورهای اسلامی از جمله یمن هستیم، 
گفت: برای پیگیری مناسبات ایران با یمن، سفیر 
جدید جمهوری اسلامی ایران به زودی تعیین و 

در این کشور مستقر خواهد شد. 

جهاد علمی از راه های روشن 
تقرب به خدا است

معاون هماهنگ کننده سپاه در مراسمی که 
به مناسبت هفته پژوهش با حضور فرماندهان، 
مدیران، فرهیختگان و تلاشگران عرصه پژوهش 
و جمعی از خانواده های متوفیان دانشمندِ حوزه 
فناوری پژوهش، در دانشگاه جامع امام حسین)ع( 
برگزار شد، با گرامیداشت ایام حماسه ساز نهم 
دی و یاد و خاطره سردار دلها، شهید حاج قاسم 
سلیمانی گفت: همان گونه که جهاد با نفس یکی 
از مهم ترین راه های رسیدن به خدا است، تلاش 
و جهاد علمی نیز راه روشن تقرب به خدا است. 
سردار نقدی گفت: جهاد علمی مولفه هایی دارد 
که پیداکردن صورت مسئله و داشتن فرمول های 
حلّ مسئله از جمله این مولفه ها به شمار می آید. 
وی کار کردن کلیشه ای را بی اثر توصیف و اظهار 
کرد: باید طرح های جدید ارائه کنیم و در روش های 
تحقیقی با کنار گذاشتن کلیشه ها انقلاب کنیم. 
دست پژوهش گران را در این حوزه باز بگذاریم و از 

آنها حمایت کنیم. 

از خصومت ورزی هیچ کشوری 
هراسان نخواهیم شد

سفیر ایران در انگلیس در واکنش به اظهارات 
یک مقام امنیت داخلی این کشور تاکید کرد: از 
خصومت ورزی هیچ کشوری هراسان نخواهیم 
شد و بر تامین امنیت و حفظ منافع ملی کشورمان 
اصرار کرده و بر اصول خود پایمردی و ایستادگی 
خواهیم کرد. محسن بهاروند در واکنش به 
اظهارات اخیر دامیان هیندز معاون وزیر کشور 
و امنیت داخلی بریتانیا در صفحه اینستاگرام 
خود نوشت: »ما از خصومت با هیچ کشوری که 
با آن رابطه دیپلماتیک داریم استقبال نمی کنیم. 
احترام متقابل و منافع متقابل از اصول سیاست 
خارجی ایران است. در عین حال از خصومت ورزی 
هیچ کشوری هم هراسان نخواهیم شد و بر تامین 
امنیت و حفظ منافع ملی کشورمان اصرار کرده و 
بر اصول خود پایمردی و ایستادگی خواهیم کرد.” 
وزیر امور امنیت داخلی و مرزهای انگلیس مدعی 
شده بود: روسیه، چین و ایران از جمله »کشورهای 
متخاصم«هستند که نگرانی های امنیتی سایبری 

برای بریتانیا ایجاد می کنند. 

ثمره رشادت فرزندان انقلابی 
فرمانده سپاه پاسداران در پیامی شهادت 
مظلومانه پاسداران رشید سپاه اسلام شهیدان 
مهران شوری زاده و محسن کیخایی حین اجرای 
ماموریت حراست از مرزهای امنیت و عزت میهن 
اسلامی را تبریک و تسلیت گفت. در متن پیام 
سرلشکر سلامی آمده است: بی تردید امنیت 
پایدار، آرامش و اقتدار امروز ایران عزیز ثمره 
مجاهدت ها و رشادت های چنین فرزندان شجاع، 
مومن و انقلابی است که با تاسی به مکتب اسلام 
و سیره اهل بیت)علیهم السلام(با نثار خون پاک 
خود، صحنه هایی شکوهمند و بی بدیل از ایثار و از 
خود گذشتگی درراه امنیت بخشی و عزت آفرینی 
برای انقلاب، نظام و سرزمین اسلامی رقم زدند 
و موجب ناکامی و حقارت بدخواهان و اشرار در 

دستیابی به اهداف شوم و پلید شان شدند. 

خبـــر

آرمان ملی- سهیل ثابت: هشتمین دور مذاکرات 
ایران و 1+4 برای احیای برجام و بازگشت همه طرف ها 
به تعهداتشان شامگاه دوشنبه در حالی از سر گرفته شد 
که شهر وین و هتل کوبورگ در حال و هوای کریسمس 
به سر می برند. با این حال هیات های مذاکره کننده با 
جدیت در وین حاضر شدند و روز گذشته نیز بر اساس 
تفاهم انجام شده، هیات های کارشناسی در موضوع لغو 
تحریم ها، اقدامات هسته ای، راستی آزمایی و تضمین ها 
کار خود را آغاز کردند. این در حالی است که آنچه از 
مذاکرات دور جدید و بنابر اظهارات برخی طرفین برجام 
می آید مذاکرات با پیشرفت هایی همراه بوده است. هر چند 
که در این خصوص صرفا طرف ایرانی، روسی و چینی به 
اظهار نظر پرداخته اند و تروئیکای اروپا هنوز هیچ گونه 
موضع گیری در این خصوص نداشته اند اما منابع مختلف 
از رو به جلو بودن مذاکرات خبر داده اند. این در حالی است 
که انریکه مورا، نماینده اتحادیه اروپا در مذاکرات وین پس 
از نشست کمیسیون مشترک برجام اظهار کرد: موفقیت 
دور کنونی مذاکرات به معنای بازگشت واشنگتن و تهران 
به اجرای تعهدات شان در توافق هسته ای است. هدف 
مذاکرات فعلی، احیای توافق هسته ای است که به معنای 
رفع تحریم ها و پایبندی هسته ای ایران است. وی ادامه داد: 
»مذاکرات در این دور باید در دوره زمانی معقولی پایان یابد 
اما منظور من صحبت از چند هفته است، نه چند ماه. اگر 
در روزها و هفته های آینده سخت کار کنیم به نتایج مثبتی 
دست پیدا می کنیم.« به نظر می رسد که باید منتظر چراغ 
سبزهای طرفین مذاکره برای توافق در آینده ای نه چندان 
دور باشیم. گفته می شود، گفت وگوها در دور هشتم تا 
پنجشنبه هفته جاری ادامه خواهد داشت و از آنجا که از 
روز جمعه تا یکشنبه هتل کوبورگ به دلیل تعطیلات سال 
نو میلادی تعطیل است، مذاکرات برای سه روز متوقف و 

سپس از روز دوشنبه هفته آینده از سر گرفته می شود. 
  یک توافق خوب شدنی است

وزیر امور خارجه کشورمان درباره روند مذاکرات جاری 
در وین نیز اظهار کرد : مذاکرات ما در مسیر خوبی قرار 
دارد. مهم این است که ما یک متن مشترک و واحدی را 
الان در اختیار داریم که تیم مذاکره کننده ما بر روی آن 

متن تمرکز کرده است. حسین امیر عبداللهیان گفت: ما 
سرگرم توافق و مذاکره بر روی نقاط اختلافی که در داخل 
پرانتز در آن متن ذکر شده هستیم و تیم ها به شدت 
مشغول هستند. با 1+4 گفت وگو می شود و اتحادیه اروپا 
و انریکه مورا نماینده اتحادیه اروپا فعالانه تلاش می کند 
که به نقش هماهنگ کننده خودش ادامه دهد. وی تاکید 
کرد: ما فکر می کنیم اگر طرف های مقابل با حسن نیت 
این مذاکراتی که در این مرحله شروع شده را ادامه دهند، 
دست یافتن به یک توافق خوب برای همه طرف ها شدنی 
است و می توانیم این هدف را محقق کنیم و حتی اگر 
جدیت در کنار حسن نیت در طرف های مقابل در مراحل 
آینده مذاکرات دیده شود، رسیدن به یک توافق زود و در 

آینده نزدیک هم متصور است. 
  آمادگی برای توافق در مدت کوتاه

نشست  داشت:  اظهار  کننده  مذاکره  تیم  رئیس 
کمیسیون مشترک در دور هشتم برگزار شد و در این 
نشست همه نمایندگان کشورها بر اولویت داشتن بررسی 
موضوع لغو تحریم های غیرقانونی و ظالمانه علیه ایران 
تاکید داشتند و قرار شد از سه شنبه که نشست های 
کارشناسی و مشترک دو جانبه برگزار می شود مساله لغو 
تحریم ها در دستور کار طرف ها قرار داشته باشد. علی باقری 
گفت: دو مساله اساسی که ایران مدنظر دارد نیز در دستور 
کار بررسی هیات های دو طرف است و این دو دستور راستی 
آزمایی لغو تحریم ها و تضمین عدم خروج دوباره آمریکا از 
برجام است. مذاکره کننده ارشد ایران بیان کرد: ایران اعلام 
کرده است در صورتی که توافق حاصل شود، ابتدا باید طرفی 
که ناقض توافق است، یعنی آمریکا تحریم ها را بردارد و ایران 
برداشته شدن آنها را راستی آزمایی کند و سپس اقدامات 
هسته ای را در چارچوب برجام انجام دهد. اساس و مبنای 
راستی آزمایی توسط طرف مقابل پذیرفته شده است اما 
درباره چارچوب ها و شاخص های این کار، گفت وگوها از فردا 
آغاز می شود. وی درباره تضمین مدنظر ایران، تاکید کرد: 
اینکه مجدد آمریکا توافق را نقض نکند و تحریم جدیدی 
را علیه ایران بر خلاف توافق وضع نکند. مطالبه بحق ایران 
این است که در این رابطه تضمین هایی به طرف ایرانی داده 
شود. همچنین موضوع تحریم مالی و بانکی در دو سه روز 

آینده در دستور کار قرار می گیرد. معاون سیاسی وزیر امور 
خارجه عنوان کرد: همان طور که بارها تاکید کرده ایم، رمز 
پیشرفت گفت وگوها دستیابی به توافق درباره لغو تحریم ها 
به طور موثر و عملیاتی است و اینکه طرف های دیگر هم 
اعلام کردند این موضوع باید در اولویت بررسی ها قرار گیرد، 
نشانه امیدوار کننده ای است. اگر در این موضوع پیشرفت 
کنیم به نظر ما مسیر دستیابی به توافق در آینده تسهیل 
خواهد شد. رئیس هیات مذاکره کننده ایران اذعان کرد: 
اینکه طرف مقابل اراده عملی و آمادگی جدی برای لغو 
تحریم ها داشته باشد و تضمین های مناسب را برای عدم 
تکرار خروج از توافق بدهد و چارچوب اطمینان بخشی برای 
راستی آزمایی لغو تحریم ها در اختیار ایران قرار دهد، نشانه 
مهم و جدی است که طرف مقابل برای دستیابی به توافق 
آماده است. وی تصریح کرد: هر چقدر طرف مقابل آمادگی 
جدی تری برای لغو تحریم ها و اراده جدی برای پذیرش 
ساز و کارهای مدنظر ایران برای لغو تحریم ها به ویژه در 
دو موضوع راستی آزمایی و تضمین ها داشته باشد، در 
مدت کوتاه تری می توانیم به توافق برسیم. هر چه آمادگی 
و اراده طرف مقابل برای برداشتن تحریم ها عینی تر باشد، 

گفت وگوها زمان کمتری وقت می برد. 
 گفت وگو ها نتیجه محور بود

نماینده روسیه در وین در صفحه توییترش به محور و 
کیفیت گفت وگوها در نشست دوشنبه شب کمیسیون 
مشترک برجام در دور هشتم مذاکرات وین پرداخت. 
میخائیل اولیانوف در صفحه توییترش درباره آغاز دور 
هشتم مذاکرات وین نوشت: در نشست کمیسیون مشترک 
برجام، آغاز هشتمین دور مذاکرات وین اعلام شد. شرکت 
کنندگان گفت وگوهایی تجارت گونه و نتیجه محور 
داشتند. وی همچنین ادامه داد: دیروز در جریان مذاکرات 
وین بر سر برجام در قالب کارگروه مسائل هسته ای 
نشستی مفید برگزار شد. شاهد پیشرفت بی چون و چرایی 
بوده ایم. مساله رفع تحریم ها در محیط غیررسمی به طور 
فعال مورد گفت وگو قرار می گیرد. اولیانوف بیان کرد: آن ها 
به ویژه، توافق کردند روند تهیه پیش نویس را متمرکزتر 
کنند و سرعت ببخشند تا هر چه زودتر به یک توافق دست 

پیدا کنند.

صادق زیبا کلام 
استاد دانشگاه 

یـــادداشت

مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس می گوید که تولید گاز از 
میدان مشترک پارس  جنوبی به پیک ظرفیت رسیده و از حدود 
چهار سال آینده، سالانه به اندازه یک فاز، پارس  جنوبی افت تولید 
خواهد داشت. زمستانی که در ابتدای آن قرار داریم شیرازه پارس 
جنوبی را می کشیم و روزانه بیش از ۷۰۰ میلیون مترمکعب گاز از 
پارس  جنوبی برداشت می کنیم و از مجموع ۳۷ سکوی در حال 
بهره  برداری، 1۷ سکوی اصلی با ظرفیت تولید روزانه ۲۸ میلیون 
مترمکعب گاز و ۲۰ سکوی فرعی با ظرفیت تولید 14 میلیون 
مترمکعب در روز در خلیج  فارس نصب و به بهره  برداری رسیده 
است. گفته می شود 4۳ درصد از درآمد کشور، ۶۳ درصد از گاز 
نیروگاه های کشور و ۷۵ درصد از گاز خانگی کشور در پارس 
جنوبی تامین می  شود و این هاب انرژی کشور سهم بیش از ۵۰ 
درصدی در درآمد دولت ها داشته است. به صورت دقیق تر اینکه، 
بودجه عمومی کشور در سال 1۳۹۹، ۶4۰ هزار میلیارد تومان 
بوده و ارزش محصولات پارس جنوبی در این یک سال برابر با ۳۸4 
هزار میلیارد تومان محاسبه شده که به این معناست ۵4 درصد 
درآمدهای دولت از محصولات پارس جنوبی بوده است. دولت ها 
در پارس جنوبی علاوه بر گاز طبیعی که تقریبا همگی به مصرف 
داخلی می رسد، محصولات ارزشمند دیگری هم مانند هزاران 
تن گاز مایع، میعانات گازی و اتان تولید وخام فروشی کردند 
تا توسعه پارس جنوبی به پایان برسد و تولید در این مجتمع 
بزرگ انرژی جهان وضعیت نزولی به خود گیرد. تحریم ها مانع از 
توسعه میدان های گازی کشور شده است و گفته می شود ایران 
به عنوان بزرگ ترین دارنده ذخایر گاز جهان، اگر تا 4 سال آینده 
۵4 میلیارد دلار سرمایه  گذاری خارجی در توسعه میادین گازی 
جذب نکند، وارد کننده گاز می شود. تولید گاز در پارس جنوبی 
رو به افول است اما ما نمی خواهیم و یا نمی توانیم چگونه با همین 
درآمدهای باقی مانده از این مخزن مشترک به فکر توسعه پایدار 
و رسیدن به انرژی های جایگزین باشیم. گویی پیشانی بودجه 
در این مملکت تنها با گاز و نفت گره خورده است و ما همچنان 
برای جبران کاهش تولید از چاه های نفت وگاز به دنبال پیدا 
کردن چاه های جدید هستیم. دولت سیزدهم می خواهد ظرفیت 
تولید گاز را بالاتر ببرد، نه برای صادرات و نه برای سرمایه گذاری 
در بخش های پایدار انرژی. بلکه همه نگران سرمای زمستان 
و مصرف بالای گاز در ایران هستند. هم  اکنون ظرفیت روزانه 
تولید گاز کشور نزدیک به یک میلیارد مترمکعب است که با 
برنامه هشت ساله وزارت نفت دولت سیزدهم، بنا هست ظرفیت 
تولید و فرآورش به یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون مترمکعب در روز 
برسد. چهار دهه است که چاه حفاری می کنیم، نفت و گاز تولید 
می کنیم و درآمد های کلان به دست آورده ایم اما هنوز به توسعه 
پایدار نزدیک نشده ایم و امروز کشور در بحران های مختلف فرو 
رفته است. صنعت نفت در 4۲ سال گذشته 4 هزار و ۸۰۶ حلقه 
چاه نفت و گاز را در مناطق نفتخیز خشکی و دریایی کشور حفاری 
و تکمیل کرده است و ما هنوز در التهاب سرمای زمستان هستیم. 
از حفاری اولین چاه نفت ایران بیش از صد سال می گذرد. حالا 
پس از یک قرن از آن روزگار نمی دانیم نفت را نفرین کنیم و یا 
اینکه خدای را هزار مرتبه شکر؛ که اگر همین هم نبود چه بر سر 
ما می آمد. دیگر از نفت فوران شده در مسجد سلیمان اثری نمانده 
است و گاز پارس جنوبی هم، به عنوان بزرگ ترین میدان مشترک 
جهان رو به افول است و ما بدون هرگونه برنامه پایداری، در سوگ 

روزگار خود مرثیه می خوانیم.

تحریم ها ایران را واردکننده گاز نکند

»آرمان ملی« هشتمین دور مذاکرات احیای برجام را بررسی می کند:

بویتوافقازهتلکوبورگوینمیآید؟
 امیرعبداللهیان: مذاکرات در مسیر خوبی قرار دارد

 علی باقری: رمز پیشرفت در مذاکرات، توافق درباره لغو موثر تحریم هاست

سخن روز
بیم و امیدها در مذاکرات هسته ای

ادامه از صفحه اول/ خود در مذاکرات قرار 
گیرد. اگر به صحنه مذاکرات وین برگردیم، 
در دوره هشتم فقط شاهد یک جلسه یک 
ساعته بودیم و از روز بعد بحث و بررسی بر 
روی پرانتزهای پیشنهادی ایران به مدت دو 
روز شروع گردید. اعضاء 1+۵ احساس دارند 
ایران در حال وقت کشی است ولی با علاقمندی 
مذاکرات را دنبال می کنند شاید به نتیجه 
برسد. انریکو مورا گفته اگر هفته آینده وقت 
باشد جلسه دیگری برگزار می شود. روسیه 
و چین هم ابراز امیدواری کرده اند مذاکرات 
در ماه ژانویه به نتیجه برسد چون پس از آن 
مذاکرات دیگری متصور نیست. اما گفته شده 
در دیدگاه آمریکا، ایران ظرف چند هفته آینده 
به نقطه بی بازگشت در پیشرفت هسته ای 
می رسد و دیگر مذاکره برای بازگشت به برجام 
ضرورتی ندارد. به عبارت دیگر آیا کشورهای 
غربی و شاید با چین و روسیه به دنبال سازو کار 
تنبیهی بعد از این مرحله هستند تا با تحریم 
های سخت تر و فشارهای بیشتر سیاسی 
اقتصادی بین المللی، ایران را زمین گیر نمایند؟ 
اگر ایران در این راستا گام برمی دارد و به موثر 
بودن گام های خود در کوتاه مدت اطمینان دارد 
و تحلیل غربی ها منطبق بر واقعیت است، این 
کش و واکش در مذاکرات وین قابل فهم است.

اما اگر تحلیل غرب دور از واقعیت است، ایران 
در یک بازی خود باخته پیش می رود که جدای 
از خطر درگیری ناخواسته نظامی، همین 
مقدار کم تعاملات اقتصادی تجاری با جهان 
هم از دست خواهد داد که از دست دادن نقش 
منطقه ای و برعکس ترغیب همسایگان دور و 
نزدیک برای نقش آفرینی در ایران هم به دنبال 

آن خواهد بود.

سخنگوی دولت:   
دولت اهل تصمیمات یک شبه و خبرهای تلخ صبح جمعه نیست

 رئیس جمهور اوایل سال جدید میلادی به مسکو می رود
آرمان ملی: سخنگوی دولت با اشاره به برگزاری 
جلسات شوراهای عالی اظهار کرد: شوراهای عالی 
متعددی که مدت ها برگزار نمی شد، در دو هفته اخیر به 
ریاست رئیس جمهور برگزار شد. از جمله دومین جلسه 
شورای عالی اشتغال به فاصله کوتاهی مجدد برگزار 
شد که نشان از اهتمام دولت به حل مشکل بیکاری 
جوانان و تقویت و توسعه اشتغال دارد. علی بهادری 
جهرمی درباره برنامه سفر رئیس جمهوری به مسکو 
اظهار کرد: در استمرار تعاملات راهبردی ایران و روسیه 
آقای پوتین از رئیس جمهور کشورمان دعوت کردند، بنا 
شد آیت ا... رئیسی احتمالا در اوایل سال جدید میلادی 
سفری به مسکو داشته باشند که این سفر در چارچوب 
تقویت تعاملات بین المللی با کشورهای جهان و به ویژه 
کشورهای منطقه انجام می شود. وی یادآور شد: مسائل 
دوجانبه، منطقه ای، با محوریت توسعه همکاری های 
تجاری و اقتصادی، محور مذاکرات خواهد بود که معاونت 
سیاسی دفتر رئیس جمهور در حال برنامه ریزی و آماده 
سازی مقدمات سفر هستند. سخنگوی دولت درباره روند 
کند انتصاب مدیران در دولت نیز تاکید کرد: مطالبه ای 
که مطرح شد از جمله مطالبات بحقی است که مستمرا 

از بدنه مدیریتی دولت و از جمله در سفرهای استانی 
از رئیس جمهور پیگیری می شود. رئیس جمهور هم در 
جلسه اخیر هیات دولت بر لزوم تصمیم گیری هرچه 
سریع تر برای تثبیت مدیران شایسته یا تغییر مدیران 
ناکارآمد و جایگزینی با افراد شایسته تاکید کردند. 
بهادری جهرمی با بیان اینکه بنای دولت تغییر اتوبوسی 
مدیران نیست، تصریح کرد: مبنا شایسته سالاری، 
کارآمدی و اعتقاد به حرکت تحولی و فعالیت شبانه روزی 
برای مردم است. لذا تسریع در تعیین تکلیف مدیران، 
تثبیت یا جایگزین کردن افراد شایسته تر مورد تاکید قرار 
گرفته است. وی درباره وضعیت منابع ارزی کشور عنوان 
کرد: کشور در شرایط تحریمی قرار دارد و نمی شود آن را 
با شرایط عادی قیاس کرد. اما به نسبت شرایط تحریمی، 
فروش نفت و بازگشت ارز حاصل از آن در وضعیت قابل 
قبولی قرار دارد و دولت محدودیتی برای تامین ارز ندارد. 
سخنگوی دولت افزود: وضعیت درآمد ارزی کشور مناسب 
است. شاهد ثبات بازار ارزی هستیم و در همین مدت هم 
بسیاری از روزها در بازار نیما، عرضه ارز بیش از تقاضا بوده 
و با مسیرهایی که دولت در حال طی کردن آنها است باید 
مستمرا منتظر شنیدن خبرهای خوب گشایش های 

ارزی بود. بهادری جهرمی درباره برنامه دولت برای تحقق 
میزان فروش نفت در لایحه بودجه سال آینده اذعان کرد: 
فروش نفت در لایحه بودجه 14۰1 کاملا واقع بینانه پیش 
بینی شده و قابل دسترس است و با اقدامات دیپلماتیک 
و تعاملات بین المللی دولت، حدوداً همین میزان فروش 
نفت و بازگشت ارز حاصل از آن در ماه های اخیر محقق 
شده است. وی ادامه داد: این درآمدهای ارزی پیش بینی 
شده لایحه بودجه، مبتنی بر شرایط فعلی است، هرچند 
که با توجه به دیپلماسی فعال اقتصادی به خصوص 
ارتباط با همسایگان شرایط بهتری پیش بینی می شود. 
بهادری جهرمی با بیان اینکه رئیس جمهوری هم پیش 
از این بارها تاکید کردند مذاکرات را با زندگی مردم گره 
نمی زنیم، مطرح کرد: البته همزمان اقداماتی به منظور 
رفع تحریم ها و دفاع از حقوق مردم انجام می شود و 
اقدامات لازم برای خنثی سازی تحریم ها در دستور 
کار قرار دارد. وی درباره طرح صیانت از فضای مجازی 
تاکید کرد: طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه 
کاربرد فضای مجازی، طرحی است که از سوی تعدادی از 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی تهیه و به مجلس ارائه 
شده است.                                              ادامه صفحه 6

آرمان ملی: مذاکرات ایران و عربستان وارد فاز جدیدی 
شده و این در حالی است که تاکنون چهار دور مذاکره بین 
ایران و عربستان به میزبانی عراق برگزار شده که پشت در های 
بسته بوده است. اخبار ضدونقیضی از جزئیات این مذاکرات 
منتشر شده است. مقامات عرب معتقدند همه گیری ویروس 
کرونا، تاثیرات مخرب اقتصادی آن، انتخاب بایدن به عنوان 
رئیس جمهور آمریکا و از سرگیری مذاکرات هسته ای بین 
ایران و کشور های غربی در بروز این شرایط نقش داشته 
است. این موضوعات با هم ترکیب شده اند تا رهبران منطقه 
را مجبور به تنظیم مجدد سیاست های خارجی خود کنند. 
محمد بن سلمان، ولیعهد عربستآنکه در پی سقوط قیمت 
نفت در سال گذشته می خواهد بیشتر بر برنامه های خود برای 
مدرن سازی پادشاهی تمرکز کند، از تمایل خود برای رابطه 
خوب و مثبت با جمهوری اسلامی سخن گفته است. ایران 
هم متقابلا اقدام به تنش زدایی کرده است. در شرایط کنونی 
ایران به صورت همزمان دو مذاکره، هسته ای در وین و مذاکره 
با عربستان در بغداد را پیش می برد. در آستانه پنجمین دور 
این مذاکرات فواد حسین وزیر امور خارجه عراق در سفری که 
به تهران داشت گفته برای ما مهم است که مساله روابط ایران 
با کشور های همسایه عراق را مورد بحث قرار دهیم. عراق 
نقش مهمی در حمایت از گفت وگو های بین عربستان و ایران 
داشته و امیدواریم دور پنجم مذاکرات بین ایران و عربستان 
برگزار شود. این در حالی است که عربستانی ها با دست پس 
می زنند و با پا پیش می کشند، اما این روزها برای تسریع در 
دستیابی به توافق، بغداد هم برای پا در میانی بین دو طرف 
دعوا وارد گود مذاکرات شده است. مذاکراتی که گاهی اتفاقی 
رقم می خورد که آن را بی نتیجه جلوه می دهد مثل اخبار تایید 
نشده از تعلل عربستان برای انتقال سفیر کشورمان در یمن 
به تهران و گاهی هم اتفاقاتی رقم می خورد که نتیجه بخش 
بودن مذاکرات ایران و سعودی را تصدیق می کند مثل دادن 
ویزا به دیپلمات های ایرانی برای شرکت در اجلاس کشورهای 
اسلامی در جده. آنچه مسلم است اینکه می توان به مذاکرات 

پیش رو با دید امیدوارانه نگاه کرد. 

 پالس های مثبت تهران- ریاض
دور پنجم مذاکرات میان تهران و ریاض نیز در بغداد قرار 
است در شرایطی از سر گرفته شود که همه طرف ها نسبت 
به پیشرفت مذاکرات ابراز امیدواری و خوشبینی می  کنند. 
چنانکه اخیرا برخی رسانه های منطقه نیز از مذاکرات سری 
تهران ریاض درباره تمام پرونده های مورد اختلاف، گفته اند. 
گفت وگویی که انتظار می رود نتایج مهم آن، نقطه عطفی در 
منطقه باشد و بر کشور های مختلف منطقه، به ویژه لبنان و 
یمن سایه افکند. از سوی دیگر عده ای از تحلیلگران بر این 
باورند که سعودی ها هنوز در تصمیم خود مبنی بر بهبود 
روابط با ایران جدی نیستند، یا هنوز به اختلافات خود در 
داخل کشورشان بر این موضوع فائق نیامدند و همین موضوع 
باعث می شود که به رغم چند دور از مذاکره هنوز رفتار های 
متناقضی را از خود بروز دهند. البته ایران هم از بهبود روابط 
استقبال کرده و مذاکرات را پیگیری می کند. مساله اصلی 
این است که آن ها خود صاحب تصمیم نیستند، بلکه وابسته 
به غرب بوده و استقلال نظری ندارند. ایران خود برای روابط 
خود تصمیم می گیرد. اما آن ها عوامل و مولفه های دیگری 
هم در تصمیم گیری هایشان به طور مستقیم وغیر مستقیم 
اثر داشته و باعث شده مذاکرات تا به اینجا انتظارات را برآورده 
نکند. این در حالی است که اخیرا امیر عبدا...یان وزیر امور 
خارجه کشورمان در مورد مذاکرات ایران و عربستان گفته: 
»در مورد روابط ایران و عربستان و مسائل مرتبط با آن 
مجموعه ای از نکات مثبت و منفی وجود دارد. آقای فواد 
حسین وزیر خارجه عراق و آقای مصطفی الکاظمی نخست 
وزیر تلاش های زیادی برای انجام این مذاکرات بین تهران و 
ریاض انجام داده اند و ما براساس این تلاش و کوشش ها در 
دور آینده مذاکرات ایران و ریاض در بغداد شرکت می کنیم و 
من از تلاش عراق برای رفع سوءتفاهم ها و بازگشت روابط به 
حالت طبیعی تشکر می کنم. ما آمادگی داریم که هیأت های 
فنی دو کشور از سفارتخانه های دو کشور بازدید کنند تا 
مقدمات بازگشت روابط دو کشور به حالت طبیعی فراهم 
شود. البته باید دید که در چه زمان و در چه مرحله از مذاکرات 

این موضوع انجام می شود. خطیب زاده سخنگوی وزارت امور 
خارجه نیز اخیرا گفته: »روابط ما با عربستان و گفت وگوها در 
این زمینه با یک فهمی نسبت به نقاط اختلافی و اشتراکی 
جلو می رود. دو کشور در مورد برخی از موضوعات اختلافات 
روشن دارند ولی ما تلاش کرده ایم که مسیری را طی کنیم 
که نتیجه آن برای مردم دو کشور و منطقه همراه با منفعت 
باشد. باید دید مذاکرات پیش رو که بسیاری آن را مذاکرات 
حساسی قلمداد می کنند چگونه و تحت چه شرایطی پیش 

رفته و چه نتایجی خواهد داشت. 
 تحرک عراقی ها

مذاکرات ایران و عربستان برخی کشورهای منطقه را نیز 
به تحرک و کنش وادار کرده که از آن جمله می توان به عراق 
اشاره کرد که خود برای ارتباط مجدد میان تهران و ریاض 
پیشقدم شده است و طی دوره های گذشته مذاکرات نیز 
تحرکات مثبتی داشته است. در این راستا یک مقام مسئول 
عراقی روز گذشته اعلام کرد که تحرکات جدیدی در دفتر 
مصطفی الکاظمی، نخست وزیر عراق برای برگزاری نشست 
جدید میان تهران و ریاض در بغداد درحال انجام است. این 
مقام عراقی که خواسته نامش فاش نشود تاکید کرد: فواد 
حسین، وزیر خارجه عراق و قاسم الاعرجی، مشاور امنیت 
ملی این کشور به منظور ایجاد شرایط برگزاری نشست جدید 
میان ایرانی ها و سعودی ها در عراق درحال انجام تحرکات 
گسترده ای هستند. این منبع گفت: دو طرف ایرانی و سعودی 
با برگزاری دور جدید مذاکرات موافقت کرده اند اما تا این 
لحظه مشخص نیست که دو کشور در چه سطحی مشارکت 
خواهند کرد و طی دور روز گذشته تماس های زیادی در 
این چارچوب انجام شده است. این مسئول عراقی می گوید: 
تلاش عراق برای فراهم کردن شرایط برگزاری این نشست ها 
به این دلیل است که مسئولان بغداد معتقدند کاهش تنش 
در منطقه تاثیر مثبتی بر اوضاع سیاسی و امنیتی عراق در 
این دوره بحرانی خواهد گذاشت. وی تصریح کرد: اگر اتفاق 
خاصی نیفتد و مانعی ایجاد نشود نشست جدید ایران و 

عربستان بزودی برگزار خواهد شد.

گزارش »آرمان ملی« از تحولات پیرامون روابط ایران و عربستان:

تهران-ریاض؛ بوي بهبود روابط از بغداد به مشام مي رسد
 تحرک گسترده عراق برای نشست دور پنجم مذاکرات 

 دولت رئیسی اصلا برنامه
 ندارد 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار 
داشت: اینکه برنامه کلان دولت چیست 
را باید آقای رئیسی و در زمان انتخابات 
می گفت یا الان باید از سوی سخنگو اعلام 
شود اما من بر اساس آنچه در این چند ماه 
از دولت دیده ایم تصور می کنم که اصلا 
برنامه درستی ندارند. حجت الاسلام سید 
ناصر قوامی گفت: این ها دنبال اقتصاد 
مقاومتی هستند و در برجام هم توافق یا 
عدم توافق را مساوی می دانند. به عبارتی 
در کلان اقتصادی و سیاست خارجی 
در بر همان پاشنه که قبلا می چرخید، 
خواهد چرخید چراکه آقای روحانی هم 
در چارچوب سیاست های کلی که تعیین 
می شود، حرکت می کردند. احمدی نژاد 
هم همین طور. البته آقایان خاتمی و 
هاشمی استقلال عمل بیشتری داشتند 
و برای همین در آن دوران اوضاع کشور 
بهتر بود. وی با تاکید بر اینکه رئیسی 
دنباله رو سیاست های کلی تعریف شده 
است و برنامه مشخصی ندارد، بیان کرد: 
سیاست ها نیز همان است که تا حالا بوده 
و ما را به جایی رساند که تخم مرغ شده 
شانه ای ۶۰ هزار تومان!« وی افزود: من 
فکر می کنم ناهماهنگی ها که آثار خوبی 

هم ندارد، بیشتر خواهد شد. 

سجاد بهزادی 
 تحلیلگر مسائل سیاسی

مهم ترین هدف تدوین سند 
جامع سیاست جنایی است

معاون اول قوه قضائیه با بیان اینکه 
یکی از مسائلی که به عنوان موضوع 
کوتاه مدت می توان آن ها را تدوین 
کرد تهیه سند پشتیبان از آرای دیوان 
عالی کشور است اظهار داشت: هر سه 
شنبه دیوان عالی کشور درباره آرای 
وحدت رویه جلسه تشکیل می دهد 
و آن رای وحدت رویه ای که بعد از 
تصویب در حکم قانون می شود برای 
ما خیلی اهمیت دارد. حجت الاسلام 
و المسلمین محمد مصدق با بیان 
اینکه مهم ترین هدف ما تدوین سند 
جامع سیاست جنایی کشور است، 
گفت: معاونت حقوقی در حال تدوین 
کتابی است که در آن تمامی قوانین 
منسوخ جمع آوری و در کتاب پنجم 
آورده شود. ۹۰ درصد کار آماده است و 
تنها موضوع باقی مانده مجازات ها است 
اگر بتوانیم سیاست جنایی کشور را 
براساس مبانی دینی تدوین کنیم 
و کتاب پنجم را براساس آن تدوین 
کنیم کار اساسی انجام داده ایم. وی 
ضمن اشاره به اتقان آرا بیان کرد: 
یکی از دغدغه های ما این است که چه 
کار کنیم تا آرایی که از محاکم صادر 

می شوند متقن باشند. 


